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Tisztelt polgármester úr, tisztelt rendtársaim, tisztelt legéndi polgárok! 
Az iménti szentmise során Szerencsés Zsolt atya mondta 
prédikációjában, hogy Magyarországnak Európában ma sok ellenfele 
és kevés barátja van. Valóban. Nehéz megérteni nekünk, hogy miért is 
van ez így, hiszen a magyarok 1100 éve keresztény államot hoztak 
létre itt, a Kárpát-medencében, majd a későbbi évszázadok során 
számtalan alkalommal védelmezték hazájukat és a keresztény Európát 
idegen hódítókkal szemben. 

Európa mára megváltozott. Olyannyira, hogy az unió még 
utalásként se volt hajlandó bevenni az alapokmányába a keresztény 
történelmi gyökerek említését. Mi ragaszkodunk ezekhez a 
gyökerekhez, és ez megmagyarázná, hogy a balliberális eszméknek 
behódoló közegben miért van olyan sok ellenfelünk. A magyarokkal 
szembeni ellenérzéseknek azonban a keresztény Európában is voltak 
hagyományai, mert már az úgynevezett kalandozások sem keltették jó 
hírünket. 

Tudjuk, a kalandozások nyugat felé 955-ben befejeződtek, 
viszont az ellenségkép megmaradt. Vajon miért? Ennek többféle 
történelmi oka van, de elég, ha a Mindenszentek Litániájának 
ominózus könyörgésére gondolunk: „A magyarok nyilaitól ments meg 
uram minket”. A litánia szövegén országonként kisebb-nagyobb 
változtatásokat lehetett végrehajtani, ennek megfelelően az idő 
múlásával ez a mondat lassan eltünedezett. Leghosszabb ideig a német 
nyelvű litániában maradt meg: egészen 1965-ig. Csak ekkor, a II. 
vatikáni zsinat új liturgikus reformjának hatására törölték a németek 
ezt a szövegrészt, amit pedig addig, több mint ezer esztendőn 
keresztül érintetlenül hagytak. 

Mi ma is ragaszkodunk keresztény alapokon nyugvó 
világnézetünkhöz. A nyugati országok többsége nemcsak elfordult 



ettől, hanem uralkodóvá tette azt a globalista, balliberális szemléletet, 
amely nem tűri a hagyományos értékek melletti kiállást, és a 
nemzetállamok gyengítésére, felszámolására törekszik. Ez a legfőbb 
oka az ellenünk folyó támadásoknak. 

Nemrég tanúi lehettünk a csíksomlyói búcsúnak, amely 
százezreket vonzott Erdélybe, s amelyet csupán pár nap választott el a 
mai naptól, a Nemzeti Összetartozás Napjától. Örülünk, hogy a két 
jelentős esemény a kereszténység és a nemzet együttes üzenetét 
közvetíti felénk. 

Trianonra emlékezve a magyarság soha nem felejtheti a tragikus 
országdarabolást. Ezen az emléknapon a hangsúly már nem annyira a 
tragédiára helyeződik, mint inkább arra a lelki megújulásra, amely 
képessé tette a magyarságot a továbbélésre, annak a kultúrának, 
szellemi és fizikai erőnek a megtartására, amely 1100 éve, nemzetként 
őriz bennünket a Kárpát-medencében. 

Ennek a megújulásnak fontos mozzanata volt a nagybányai 
Horthy Miklós kormányzó által 1920-ban alapított (1921-től 
ténylegesen tevékenykedő) Vitézi Rend, amelynek ma, vitéz 
Habsburg-Lotharingiai József Károly főherceg, királyi herceg, 
főkapitány vezetésével mi vagyunk a jogfolytonos örökösei. Legénd 
település lakói és vezetői, vitéz báró Tunkel Tamás polgármesterrel az 
élen, két évvel ezelőtt lehetőséget biztosítottak az itt álló emlékmű 
felállítására, amely egyrészt a Vitézi Rend megalapításának, másrészt 
a trianoni kényszerbékének az emlékét őrzi. Köszönet érte! 

Főkapitányunk és helyettese, vitéz Berniczei-Roykó Ádám ma 
egy fontos svédországi rendezvény miatt nem lehet köztünk, de 
megkértek, tolmácsoljam rendtársi üdvözletüket, valamint azt, hogy 
lélekben itt vannak, majd Máriapócson, a nagy avatás alkalmából 
valóságosan is együtt lesznek velünk. 

Felvetődhet a kérdés, hogy mi indokolja az időnkénti külföldi 
utazásokat? Engedjék meg, hogy egy pillanatra kitérjek erre. 

Nos, a Vitézi Rend szervezeti felépítésében némileg különbözik 
a két világháború közti rendtől, hiszen évtizedekig csak nyugaton 
tevékenykedhetett, s rendként való elismerése – hála vitéz Habsburg-
Lotharingiai József Ágost főkapitánynak − a svédországi székhelyű 
Lovagrendek Nemzetközi Bizottsága révén lett lehetséges. 

Rendünk ma a világ több országában jelen van, 
törzskapitányságaink egyre több olyan taggal gyarapodnak, akik 



elfogadják a Vitézi Rend szellemiségét, nemzeti-keresztény 
elkötelezettségét. Őrizzük hagyományainkat, azonban nagyon 
fontosak a nemzetközi kapcsolatok, amelyek a határokon túl is 
erősítenek bennünket. Tudjuk, hogy a felfogásunkat, a nézeteinket 
elutasító erők is nemzetköziek, ezért velük szemben nekünk is hasonló 
módon kell építkeznünk, barátokat, szövetségeseket keresnünk. 

Örülnünk kell annak, hogy a Vitézi Rend minden szinten, az 
egyszerű rendtagok és a csúcsvezetők szintjén is végzi a munkáját, s 
egyre több tagtársunk ismeri fel, mely területeken lehet hasznára a 
közösségünknek. A Nemzeti Összetartozás Napján legyünk büszkék 
arra, hogy Vitézi Rendünk társadalmi és politikai téren egyre 
elismertebbé válik, s nagyban hozzájárul a magyarság 
összetartozásának erősítéséhez. 

Ahogyan az 1100 éves kárpát-medencei megmaradásunknak, 
úgy itteni közös jövőnknek is az összefogás a titka. Így őrizhetjük meg 
hitünket, kultúránkat, nemzeti elkötelezettségünket. 

Isten áldja hazánkat, Isten áldja a Vitézi Rendet! 


